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Starostové půjdou  
do voleb samostatně
Drtivá většina celostát-
ního výboru STAN je 
pro samostatný postup 
ve sněmovních volbách. 
Starostové tak odmítli 
nabídku lidovců na spojení 
kandidátek. str. 2

Lovci dluhů založili 
miliardový fond
APS Holding skupující 
po Evropě nesplácené ban-
kovní úvěry sbírá kapitál 
pro další byznys. Nový fond 
Epsilon bude disponovat 
bezmála půlmiliardou 
eur a firma se s ním spolu 
s dalšími investory pustí 
do byznysu v Itálii, Řecku 
a na Balkáně. str. 4

Venezuela vstupuje 
do generální stávky
Venezuelská opozice 
vyhlásila generální stávku. 
Prezident Nicolás Maduro 
naopak dokončuje přípravy 
na kontroverzní víkendové 
volby do takzvaného Ústa-
vodárného shromáždění. 
Pokud nový orgán vznikne, 
nahradí demokraticky zvo-
lený parlament, v němž má 
většinu opozice. str. 6

Krátce
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Malí se hlásí o svá práva
Severské země se odhodlávají nahlédnout 
do minulosti, kdy se snažily o asimilaci Laponců. 
Na jihu Evropy narážejí národnostně nejednotné 
státy na touhu malých etnik po větší suverenitě.

TÉMA

Atény  
si opět půjčují
Řecká vláda vydala 
po tříleté přestávce 
dluhopisy v hodnotě 
tří miliard eur.

TRHY A ZAHRANIČÍ
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JÁN SIMKANIČ:

Lidovci a STAN - nejvíc mi při-
pomínají Lidovou frontu Jude-
je a Judejskou lidovou frontu. 
Takže vyhrají Herodesovi.

twitter.com/e15news

V koalici  
všech proti ANO 
moc nevěřím

ROZHOVOR str. 10–11

Kdyby ANO 
nedosáhlo 

výsledku, aby 
mohlo vládnout 

samo, bude jiným 
stranám nabízet 

modré z nebe. 
ČSSD i ODS stojí 
o to být ve vládě.

Karel Schwarzenberg

str. 8–9
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Experiment Hamburk
Od summitu G20 v Hamburku uplynuly skoro 
tři týdny. Akci symbolicky zastínily výtržnosti 
malé části účastníků demonstrací a ze strany 
německých ministrů zaznívala přirovnání 
chuligánů k islamistům a neonacistům. Další 
hlasy tuto zkratku rozvinuly k varování před 
„radikální levicí“ jako takovou. Možná by se 
hodilo s tou zkratkou pracovat dál a zkusit 
myšlenkový experiment: kdyby se utrhli ze 
řetězu zmínění islamisté a neonacisté, zůstalo 
by u zapalování aut a bojů s policií? Stovky 
útoků na ubytovny pro migranty v SRN během 
jednoho roku jistou indicii o tom, kam až je kdo 
ve svém řádění ochoten zajít, přece jen dávají.

Mnoho ohlasů si získal i fakt, že v čele irské 
a srbské vlády stanuli lidé jiné než heterose-
xuální orientace. Je lákavé jej vnímat jako 
symbol pokroku a tolerance. Jestli ale ta nejlepší 
situace nenastane, až společnost něčí orientaci 
řešit vůbec nebude. Tedy ani v duchu „oslav 
jinakosti“.

Svět se mění, respektive točí v kruhu, i v dal-
ších sférách. Premiér Sobotka (ČSSD) nechce, 
aby v důsledku působení platforem typu Airbnb 
či Uber tratili „klasičtí podnikatelé“. Vzhledem 
k tomu, že prvně jmenovaná služba dosáhla 
zisku teprve loni a Uber se dál topí ve ztrátě, je 
možné, že situace se vyřeší sama. Není dáno, 
že bublina nadnášející firmy, co jsou cool, ale 
s výdělečností to slavné není, někdy nepraskne.

n Koalice KDU-ČSL 
s hnutím Starostové 
a nezávislí končí. Menší 
z nedávných partne-
rů odmítl výzvu, aby 
jeho zástupci figurovali 
na lidoveckých kandi-
dátkách.

Pavel Otto

Ambiciózní projekt třetí síly, 
předvolební svazek KDU-ČSL 
s hnutím Starostové a nezávislí, 
vydržel jen tři měsíce. Kvůli 
obavám, že nepřekoná zvýše-
ný, desetiprocentní práh pro 
vstup do Poslanecké sněmovny, 
z něj jako první před týdnem 
vycouvali lidovci. Jejich výzvu, 
aby zástupci STAN figurovali 
na kandidátkách křesťanských 
demokratů, odmítlo nejprve 
předsednictvo menšího z ne-
dávných partnerů a následně 
i jeho celostátní výbor. 

„Většina našich krajských 
organizací se kloní k tomu, aby-
chom kandidovali samostatně,“ 

řekl šéf uskupení Petr Gazdík. 
Dodal, že třetí varianta, podle 
níž by hnutí o hlasy voličů neusi-
lovalo vůbec, spadla pod stůl.

Podle místopředsedkyně 
STAN Věry Kovářové by nová 
forma spolupráce nabízená 
lidovci nebyla rovnoprávným 
partnerstvím. „Byl 
by to z naší strany 
ústupek, který 
by se nám mohl 
vymstít. Možná 
bychom s velkou 
pravděpodobností 
měli nějakého 
poslance, ale přišli 
bychom o znač-
ku,“ míní.

Gazdík dodal, že 
předsednictvo ani 
celostátní výbor 
nejednaly o vypo-
vězení koaliční smlouvy. Vedení 
Starostů předpokládá, že tento 
krok už fakticky učinili lidovci, 
když předložili neakceptovatelný 
návrh. „Koaliční smlouva jen 
jedné strany je nesmysl,“ pozna-
menal poslanec Jan Farský, jeden 
z největších zastánců autonom-
ního postupu STAN.

Podle původní dohody měli 
lidovci na kandidátkách osm 
lídrů, STAN šest. Místo Gazdí-
ka, který byl pražskou jednič-
kou, obsadí ministr kultury 
Daniel Herman (KDU-ČSL). 
Gazdík podle svých slov zatím 
neví, zda nyní bude na kandi-

dátce Starostů 
přesvědčovat 
voliče v hlav-
ním městě nebo 
na Zlínsku, kde 
žije a na krajské 
úrovni se politic-
ky angažuje. 

Z rozpadu 
koalice je rozča-
rovaná i desítka 
regionálních 
formací, které 
ji podporovaly. 
Nyní se přiklo-

ní ke STAN. Jde například 
o Starosty pro Liberecký kraj, 
Karlovarskou občanskou alter-
nativu, Nový impuls, Zvuk 12, 
Starosty pro občany, Tábor 
2020, Východočechy, Staros-
ty a osobnosti pro Moravu 
a o Zlínské hnutí nezávislých. 
 NÁZORY str. 12

Starostové půjdou  
do voleb samostatně.  
Bez lidovců

Protagonisté dne

Marek DALÍK

LOBBISTA

Martin MACHOŇ

ŠÉF A SPOLUZAKLADATEL APS

Miroslav KUPEC

ČLEN PŘEDSTAVENSTVA ČD

Nové soudní řízení mu velkou 
radost jistě neudělalo. Trest v kauze 
Pandury mu zvýšilo o jeden rok, 
takže si za mřížemi pobude pět let.

str. 3

Český fond, který hledá investiční 
příležitosti v odkupu nesplácených 
bankovních úvěrů, zaujal 
i investiční fond Světové banky.

str. 4

Drahám se podařilo vysoutěžit 
optická čidla, která by měla zvýšit 
bezpečnost dveří u jednotlivých 
vlakových souprav.

str. 5

Zápisník  
Jana Vávry

NA VLASTNÍ TRIKO. Koalice ani spolupráce ve formě společné kandidátky s KDU-ČSL se nakonec nekoná. 
„Většina krajských organizací byla pro samostatnou kandidaturu,“ řekl Petr Gazdík.
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„Spolupráce 
navržená lidovci 
by z naší strany 
byla ústupek, který 
by se nám mohl 
vymstít,“ míní Věra 
Kovářová.



n Pražský vrchní 
soud včera rozhodl, 
že lobbista Marek Da-
lík stráví za mřížemi 
pět let.

Za podvod při jednáních 
o nákupu obrněných aut 
Pandur pro českou armádu si 
lobbista Marek Dalík odpyká 
pět let ve vězení. Má také 
zaplatit čtyři miliony korun, 
jinak mu hrozí dva roky věze-
ní navíc. Rozhodl o tom včera 
pražský vrchní soud, který se 
případem zabýval podruhé. 
Původně uložil Dalíkovi čtyři 
roky vězení. Nejvyšší soud 
ho ale po sedmi měsících 
z vězení propustil a nařídil, 
aby se podřízený soud znovu 
zabýval právním hodno-
cením případu. Dalík vinu 
odmítá. Včerejší rozhodnutí 
je pravomocné.

Dalík si podle trestního 
spisu řekl v listopadu 2007 
na neformální schůzce 
v pražské restauraci o peníze 
za to, že Česko bude pokra-
čovat v nákupu pandurů. 
Po zástupci firmy Steyr, která 
obrněné vozy dodávala, podle 
obžaloby požadoval půl mili-
ardy korun. Předstíral, že má 
blízký vztah k představite-
lům české vlády, takže může 
ovlivnit jejich rozhodování.

Pražský městský soud 
Dalíka potrestal za pomoc 

nespecifikovanému členu 
vlády k přijetí úplatku, 
odvolací vrchní soud však 
skutek překvalifikoval. To, 
že by si na schůzku šel pro 
úplatek určený pro někoho 
z vlády, se neprokázalo. 

Dalík včera před sou-
dem poprvé připustil, že se 
na inkriminované schůzce 
jednalo o penězích, kte-
ré však podle něj neměly 
být úplatkem, ale částkou 
za zprostředkovatelský 
kontrakt související se 
zakázkou na obrněnce. 
Podle Dalíka částku zmínil 
slovenský lobbista Miro-

slav Výboh, jehož firma 
měla v kontraktu nahradit 
společnost zbrojaře Pavla 
Musely.

Dalík ani jeho advokáti 
rozhodnutí soudu nechtěli 
komentovat. Ani státní 
zástupce Jan Kořán nechtěl 
výši trestu hodnotit, nejprve 
si chce počkat, až obdrží pí-
semné zdůvodnění rozsud-
ku. Nyní je jasné, že se Dalík 
v příštích měsících do vě-
zení vrátí. Proti rozhodnutí 
sice opět lze podat stíž-
nost k Nejvyššímu soudu, 
nemůže ale odložit nástup 
do výkonu trestu. /čtk/

Soud prodloužil Dalíkovi 
pobyt ve vězení o rok
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DOMY K PRODEJI. Budovy na Senovážném náměstí doposud 
patřící Moravskému peněžnímu ústavu změní majitele.
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n Očekávaná přemě-
na na banku vede 
záložnu ze Zlína 
k prodeji nemovitostí 
v centru české met-
ropole. Díky přetlaku 
na trhu mohou maji-
telé realit šroubovat 
ceny nahoru. 

Daniel Novák

Moravský peněžní ústav, 
jeden z adeptů na přeměnu 
z kampeličky na banku, 
prodává svou dosavadní 
centrálu na Senovážném 
náměstí v Praze. K tomu 
i podíl na sousední nemo-
vitosti. Hodnota transakce 
se může vyšplhat do stovek 
milionů korun. 

„Tyto nemovitosti jsou 
nabízeny na realitním trhu, 
a to díky jeho aktuálně 
dobré kondici. V souvislosti 
s očekávanou transformací 
na banku hledá MPÚ dlou-
hodobě vhodné prostory 
pro poskytování nadstan-
dardních služeb klientům,“ 
dělil mluvčí záložny Pavel 
Čihák. 

Moravský peněžní ústav 
prodává budovu v čísle 
popisném osmnáct, která 
mu patří celá. Na trhu je 
i sousední dům, v němž 
mají moravští finančníci 
majoritu. Menší část patří 

pražskému magistrátu. 
Na prodej je podle infor-
mací deníku E15 i dům 
na Senovážném náměstí 4. 
V něm si MPÚ pronajímá 
prostory. Vlastníkem je spo-
lečnost, která personálně 
a obchodně nemá k mo-
ravské kampeličce daleko. 
K odchodu ze Senovážného 
náměstí se záložna rozhod-
la kvůli očekávané změně 
na banku a potřebě lepších 
prostor. 

Doba prodeji realit přeje. 
„Vzhledem k nedostatku 
stavebních pozemků v Pra-
ze se stále více především 
privátních investorů a de-
veloperů poohlíží po inves-
tici právě do činžovních 
domů před rekonstrukcí, 
kde nemusejí řešit zdlou-
havé územní řízení, a tedy 
vyřízení celého povolovací-
ho procesu trvá podstatně 
méně času než u klasické 
výstavby,“ uvedl Michal 
Čížek, šéf Smart Invest 
Group, která se zaměřu-
je na neveřejné nabídky 
nemovitostí. Díky rostoucí 
poptávce mohou majitelé 
šroubovat ceny nahoru, 
dodal. 

Kampelička původem 
ze Zlína má na pražském 
Senovážném náměstí i další 
významné aktivity. Má tam 
zástavní právo až do výše 
600 milionů korun na býva-
lé sídlo Investiční a poštov-
ní banky. 

Kampelička prodává 
domy v centru

Přibil a Babiš hovořili 
před vyšetřovací komisí
Sněmovní vyšetřovací komise 
vyslechla Marka Přibila a An-
dreje Babiše (ANO) ohledně 
úniků z policejních spisů. Po-
dle předsedy komise Martina 
Plíška mají někteří novináři 
nadstandardní vztahy s někte-
rými vyšetřovateli či státními 
zástupci. Andrej Babiš popřel, 
že by někdy měl k dispozici 
takzvaný živý policejní spis. 
 Více E15.cz

Stát může dál kontrolovat 
lidem kotle
Kvůli ochraně ovzduší mohou 
úředníci dál kontrolovat 

přímo v domácnostech, čím 
lidé topí, a v případě prohřeš-
ků jim udělovat až 50tisícové 
pokuty. Rozhodl o tom Ústav-
ní soud. Nezrušil tak jedno 
z omezujících opatření pro-
sazených současnou koalicí, 
které napadla část opozičních 
poslanců.  

Jansta a ČUS byli obviněni 
v dotační kauze
Policie včera v kauze manipu-
lací se sportovními dotacemi 
obvinila Českou unii sportu, 
jejího předsedu Miroslava 
Janstu a generálního sekretáře 
Jana Boháče. Uvedl to server 
Aktuálně.cz. V případu si už 
vyslechli obvinění bývalý 

šéf českého fotbalu Miroslav 
Pelta či odvolaná náměstkyně 
ministryně školství Simona 
Kratochvílová. 

Zaorálek jednal s Davisem 
o brexitu
Ministr zahraničí Lubomír 
Zaorálek (ČSSD) na včerejším 
jednání s ministrem pro od-
chod Velké Británie z Evrop-
ské unie Davidem Davisem 
zopakoval svému kolegovi 
české priority pro uspořádání 
budoucích vztahů. Zmínil za-
chování práv českých občanů 
v Británii, udržení dobrých 
vztahů s Londýnem i vyřešení 
finančních závazků Británie 
vůči unijnímu rozpočtu. /čtk/

Krátce

VYŠŠÍ TREST. Soud vyměřil Marku Dalíkovi v kauze nákupu 
pandurů pětiletý trest. O rok více než v předchozím řízení.

Fo
to

 č
tk

http://zpravy.e15.cz/volby/volby-2017/babis-pry-zautocil-na-pliska-k-uniklym-spisum-mlci-panovala-pratelska-atmosfera-haji-se-1335366
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n Jihoevropské banky 
se v příštích letech po-
kusí zbavit špatných 
úvěrů za 170 miliard 
eur.

Jaroslav Bukovský

Český investor a správce 
pohledávek APS Holding 
skupující po Evropě nesplá-
cené bankovní úvěry sbírá 
kapitál pro další byznys. 
Nový fond Epsilon s lu-
cemburskou adresou bude 
mít palebnou sílu bezmála 
půl miliardy eur a firma 
se s ním spolu s investory 
z řad evropských penzijních 
fondů, zahraničních bank 
i movitých privátních rodin 
chystá pustit do byznysu 
v Itálii, Řecku a na Balkáně. 

APS chce fond spustit 
do konce letošního roku, 
aktuálně je zhruba z polovi-
ny naplněn. Vklad přislí-
bila mimo jiné i investiční 
společnost IFC ze skupiny 
Světové banky.

„Cílová velikost fondu 
až kolem 450 milionů eur 
nám dá možnost zúčast-
nit se více velkých tendrů 
na nesplácené úvěry. Peníze 

chceme použít na evropský 
trh, struktura bude záviset 
na konkrétních příležitos-
tech. Je možné, že na ital-
ský trh půjde od dvaceti 
do padesáti procent peněz, 
důležitý bude ale i Balkán. 
Díváme se nicméně na celý 
trh od Polska až dolů 
do Řecka a na Kypr,“ říká šéf 
APS Martin Machoň.

Zatím posledním 
dokončeným 
obchodem APS 
bylo červen-
cové převzetí 
správy balíku 
pohledávek 
kyperské 
Hellenic Bank 
v účetní hod-
notě 2,3 miliar-
dy eur. Koncem 
května pak čeští lov-
ci dluhů koupili od největší 
chorvatské banky Zagrebač-
ka, která je součástí italské 
finanční skupiny UniCredit, 
balík problémových půjček 
v hodnotě přes 15 miliard 
korun.

„Trend čištění rozvah 
bank v Evropské unii zcela 
zřetelně probíhá. A to nejen 
v Itálii, ale i ve Španělsku 
nebo třeba ve Velké Británii. 

Banky mohou být navíc 
mnohdy motivovány prodat 
špatné úvěry s výraznou 
slevou konkrétním firmám 
namísto veřejné dražby. Už 
jen z toho důvodu, že pří-
lišná medializace značného 
objemu špatných půjček by 
nestavěla do dobrého světla 
ani samotné prodejce, ani 
unijní centrální banky,“ 

uvádí analytik BH 
Securities Martin 

Vlček.
Podle odha-

dů APS budou 
v regionech 
střední, jižní 
a východní 
Evropy v ná-

sledujících 
dvou letech 

na prodej úvěry 
v účetní hodnotě 

kolem 170 miliard eur. 
Do roku 2020 by totiž měla 
proběhnout podstatná 
očista úvěrového portfolia 
bank z Itálie, Řecka či Kyp-
ru. „Příležitosti k nákupům 
porostou zejména ve druhé 
polovině příštího roku, kdy 
lze očekávat růst sazeb 
Evropské centrální banky,“ 
dodává ekonom Cyrrusu 
Lukáš Kovanda.

Lovci dluhů založili 
miliardový fond

BETON BUDOUCNOSTI. Ztuhlý plast plní v betonu funkci 
cementu.

Fo
to

 V
ia

 A
lta

Jan Stuchlík

Z použitých PET lahví 
se dají vyrábět betonové 
dlaždice nebo obrubníky. 
Třebíčská společnost Via 
Alta vyvinula ve spolupráci 
s Lotyšskou univerzitou 
a ČVUT v Praze speciální 
linku, která rozdrcené PET 
lahve nebo polyetylénové 
obaly přidává k písku, štěr-
ku či ke škváře. V reaktoru 
se postupně směs zahřívá 
až do okamžiku, kdy se 
plast roztaví. Ze směsi pak 
linka vyrábí požadované 
výlisky. Ztuhlý plast plní 
v betonu funkci cementu. 

„Polymerní beton má 
shodné nebo lepší mecha-
nické vlastnosti ve srovnání 
s klasickým betonem. Nabí-
zí širokou konstrukční vari-
abilitu, teplotní a vlhkostní 
stabilitu, a především sní-
žení nákladů,“ uvádí Jakub 
John, ředitel společnosti Via 
Alta. Linka už má za sebou 
poloprovozní testování. 
V provozním režimu už 
běží v moravských Ivanči-
cích. „Odezva stavebních 
firem a výrobních závodů 

z Česka i ze zahraničí je po-
zitivní,“ dodává John, jehož 
firma bude linku nabízet 
výrobcům klasických beto-
nových stavebních prvků.

Přidávání plastů do be-
tonů je už poměrně běžné. 
Většinou se ovšem do směsi 
dodávají ve formě vláken, 
aby zlepšily odolnost beto-
nu. Jednotlivé složky pořád 
drží pohromadě cement. 
Použití odpadního plastu 
jako pojiva je nové. „Stále 
vyvíjíme a hledáme různé 
tvarové limity výsledných 
produktů. Využití pro sta-
vebnictví je opravdu širo-
ké,“ říká Alena Kohoutková 
ze Stavební fakulty ČVUT.

Linka umí za rok zpraco-
vat 300 tun plastu. V Česku 
ročně vznikne na 600 tisíc 
tun plastového odpadu. 
Jako surovina se vytřídě-
né PET lahve prodávají 
k dalšímu zpracování. Cena 
balíku slisovaných lahví se 
liší podle barev. Nejdražší 
jsou čiré lahve, které se 
prodávají za 10 až 11 korun 
za kilo. Nejlevnější směs 
barev se prodává za 1,50 ko-
runy za kilo.

Češi vyrábějí  
beton z PET lahví

Český fond
by měl dosáhnout

objemu téměř

500
milionů eur.

Trevos 

Za první pololetí letošního roku vzrostly tržby turnovského výrobce 
svítidel o 3,6 procenta a překročily 450 milionů korun. Výraznou 
zásluhu na tom má především růst vývozu, který se meziročně zvýšil 
o 11,3 procenta. Do zahraničí zatím letos firma vyvezla 86 procent 
produkce.

Valeo 

Český dodavatel automobilových dílů zvýšil v pololetí provozní zisk 
o 17 procent na 754 milionů eur. Čistý zisk firmě vzrostl o 20 procent 
na 506 milionů eur. Konsolidované tržby firmy dosáhly objemu 
4,7 miliardy eur, meziročně o 12 procent více.  /čtk, msc/

Výsledky

NOVOU HALU na výrobu lisovacích a tvářecích nástrojů pro automobilový průmysl a administra-
tivní budovu za téměř 600 milionů korun staví v Bystrovanech u Olomouce rakouská společnost 
WEBA. Budovy budou v sousedství stávajícího podniku postaveny do konce roku. Výroba by měla 
být zahájena počátkem příštího roku. 

INVESTICE
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n Plzeňská společ-
nost získala od Čes-
kých drah rámcový 
kontrakt za 85 milio-
nů korun.

Jan Šindelář

České dráhy vybraly firmu, 
která osadí dveře starých 
vagonů čidly a světelnou 
signalizací. Zařízení upo-
zorní personál vlaku na ne-
dovřené dveře. Vítězem 
tendru se stala společnost 
Alkal Baterie podnikatelů 
Vojtěcha Petra, Jana Libry 
a Václava Měsíčka. Díky 
nejnižší ceně získala rámco-
vý kontrakt na vybavení 
630 vagonů za 85 milionů 
korun. 

Pro menší plzeňskou fir-
mu jde o jednu z největších 
zakázek vůbec. „Předpoklá-
dáme ale, že staré vagony 
budou postupně nahrazová-
ny, proto jich bude ve finále 
méně,“ upozornil mluvčí 
drah Petr Šťáhlavský, že 
rámcová smlouva nemusí 
být celá naplněna. 

Dráhy staré vagony 
postupně vyřazují nebo 
modernizují, stále ale tvoří 
zhruba čtvrtinu vozového 
parku v osobní dopravě. 
Staré otočné sklopné dveře 
mají především vagony 
z produkce někdejší Němec-
ké demokratické republiky 
a také z bývalé Vagonky 

Studénka. Jde o vozy pro 
rychlíky s kupé i pro osobní 
vlaky s velkoprostorovým 
uspořádáním. 

Do tendru se přihlásilo 
pět uchazečů, jeden byl vy-
řazen. Firma už na dvoule-
té zakázce pracuje, instala-
ce se uskutečňuje v depech 
Plzeň, Praha, Brno, Hradec 
Králové a Bohumín. „Už je 
hotový šedesátý vůz, před-
pokládáme, že do konce 
roku jich bude hotových 
kolem 350,“ řekl deníku 
E15 jednatel Alkal Baterie 
Vojtěch Petr. 

Spolu s osazením elek-
tronického zařízení firma 
kontroluje i mechaniku 
zavírání, aby se staré dveře 
vždy správně uzamkly. In-
vestice je reakcí na loňskou 

tragédii, kdy z otevřených 
dveří jedoucího rychlíku 
na Olomoucku vypadlo 
dvouleté dítě a pád nepře-
žilo. Policie vyšetřování 
ukončila v těchto dnech 
a navrhla obžalovat dvě za-
městnankyně ČD, vlakve-
doucí a průvodčí, z usmr-
cení z nedbalosti. Ženy 
se údajně před odjezdem 
pořádně nepřesvědčily, že 
jsou dveře zajištěny. 

Na lepší zajištění vagonů 
proto začalo tlačit i mi-
nisterstvo dopravy, které 
rychlíky objednává. Někte-
ří kritici v internetových 
diskuzích ovšem upozor-
ňují, že i v případě nových 
čidel jde hlavně o vizuální 
kontrolu, jejíž selhání není 
vyloučeno.

Vagony ČD osadí čidly 
firma Alkal Baterie

JEDINEČNÁ VÝSTAVA KONCERT MONKEY BUSINESS, JELEN A DALŠÍ
3D PROJEKCE NA VLTAVĚ

31. 8. – 3. 9. 2017

VSTUP ZDARMA

www.autananaplavce.cz

Naplavka_E15_225x80_spad.indd   1 25.07.17   11:35

274464/157 inzerce

BEZPEČNÉ DVEŘE. Nová čidla by měla zajistit, aby strojvedou-
cí bez zavření všech dveří v soupravě nevyjel ze stanice.
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České dráhy mají za sebou 
nebývale úspěšné pololetí, 
alespoň pokud jde o počty 
cestujících. Po několika le-
tech faktické stagnace se le-
tos mezi lednem a červnem 
svezlo s národním doprav-
cem meziročně o 1,3 milio-
nu cestujících více. 

Celkem tak dráhy přepra-
vily 86,9 milionu zákazníků, 
což je nejvíce za posledních 
minimálně osm let. „Počet 
cestujících rostl jak v me-
zistátní, tak ve vnitrostátní 
přepravě,“ sdělil deníku 
E15 předseda představen-
stva Pavel Krtek. Rostoucí 
poptávka je podle něj dána 
lepšícími se službami 
a zrychlením vybraných 
spojů. 

Jako příklad úspěšného 
projektu dráhy uvádějí 
třeba zavedení expresů 
z Prahy do Českých Budějo-
vic a dále do Lince. „Želez-
nice v Česku má ale ještě 

mnohem vyšší potenciál, 
například na lince Pra-
ha–Plzeň–Bavorsko, kde je 
moderní dálnice ale zatím 
stále pomalé, jednokolejné 
a neelektrifikované tratě,“ 
doplnil Krtek. Kvůli téhle 
relaci se má právě dnes sejít 
v příhraničním městeč-
ku Furth im Wald český 
ministr dopravy Dan Ťok 
s německým a bavorským 
kolegou Alexanderem 
Dobrindtem a Joachimem 
Herrmannem. Ministerstvu 
jde především o to, aby trať 
přes Domažlice do Řezna 
dostala ve spolkovém plánu 
nejvyšší prioritu. 

Českým drahám roste 
i přepravní výkon měřený 
v takzvaných osobokilome-
trech. V pololetí se zvýšil 
o 146 milionů na 3,702 mili-
ardy, za čímž vedle nových 
cestujících může stát 
i prodlužování přepravní 
vzdálenosti. /sin/

Drahám prudce 
přibyli cestující

Pramen čd

85,5 85,685,4
86,9

Počet přepravených cestujících  
(první pololetí, v milionech)

2014 2015 2016 2017
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n Dvoudenní protest 
vyhlásila opozice 
proti vytvoření Ústa-
vodárného shro-
máždění, které má 
zkoncentrovat moc 
do rukou prezidenta 
Madura.

Tomáš Stingl

Krize ve Venezuele se dostala 
do zlomového bodu. Opozice 
vyhlásila na dnešek a zítřek 
generální stávku. Prezident 
Nicolás Maduro naopak 
dokončuje přípravy na kon-
troverzní víkendové volby 
do takzvaného Ústavodár-
ného shromáždění. Pokud 
nový orgán vznikne, měl 
by nahradit demokraticky 
zvolený parlament, v němž 
má většinu opozice. „Jestli 
režim do pátku nezruší tento 
podvod, oznámíme další akce 
na víkend,“ varoval zástupce 
opozice Simon Calzadilla. 
Dodal, že je opozice připra-
vena bránit Madurovu plánu 
„ulici po ulici“.

Vláda v reakci na to ozná-
mila, že během voleb umístí 
do ulic 230 tisíc vojáků. „Kdo 
nepůjde v neděli volit, zraňu-

je Venezuelu,“ uvedl v tis-
kovém prohlášení Maduro. 
„Rozhodujeme mezi mírem 
a válkou, mezi násilím nebo 
Ústavodárným shromáždě-
ním,“ říká se ve stanovisku. 
Prezident také pohrozil 33 
novým soudcům, kteří byli 
minulý týden jmenováni 
parlamentem do nejvyšší-
ho soudu. „Všichni skončí 
ve vězení, jeden po druhém. 
Všem zmrazíme majetek 
a účty, nikdo je nebude hájit,“ 
řekl prezident v televizním 

projevu. V sobotu již byl 
tajnou službou zatčen první 
z nových soudců Ángel Zer-
pa. Noví lidé mají nahradit 
dosavadní členy nejvyššího 
soudu, kteří jsou loajální 
Madurovi a udržují jeho moc 
tím, že ruší zákony přijaté 
parlamentem.

Na ulicích mezitím pokra-
čují střety demonstrantů 
a ozbrojených složek. Zabi-
tých je od dubna už téměř sto 
a o víkendu byl zraněn také 
symbol pokojné formy pro-

testu, houslista Wuilly Artea-
ga. Hudebník, který během 
násilností na ulicích vždy 
hrál na housle venezuelskou 
hymnu, byl zraněn v Cara-
casu policejními gumovými 
střelami a slzným plynem.

Opozice vyzvala k bojkotu 
nedělních voleb všechny 
Venezuelce. Minulý týden 
naopak uspořádala neoficiál-
ní referendum, kde na sedm 
milionů lidí záměr vlády 
vytvořit Ústavodárné shro-
máždění odmítlo.

Venezuela vstupuje 
do generální stávky

WHO: Šíření cholery v Jemenu se zřejmě zpomaluje

Počet případů nákazy cholerou v Jemenu dosáhl 400 tisíc, 
odhadla Světová zdravotnická organizace. Navzdory 
vysokému počtu nakažených se však šíření této nemoci 
zpomaluje. Nemoci už 1869 lidí podlehlo.  

Unie prodloužila středomořskou námořní operaci

Země EU prodloužily mandát námořní operace EUNA-
VFOR Sophia, zaměřené především proti pašování lidí 
ve Středozemním moři, až do konce roku 2018. Lodě a ná-
mořníci pomáhají i s výcvikem libyjského námořnictva 
a pobřežní stráže.  

AXA a Uber ve Francii nabídnou havarijní pojištění

Americký provozovatel alternativní taxislužby Uber 
a francouzská pojišťovací skupina AXA ve Francii nabíd-
nou havarijní pojištění řidičům, kteří pracují pro Uber. 
Podniky uvedly, že pojistka bude zdarma, další informace 
budou k dispozici až na podzim. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,710

Čína 1 3,297

Dánsko 1 3,499

EMU 1 26,020

Chorvatsko 1 3,509

Japonsko 100 19,975

Kanada 1 17,813

Maďarsko 100 8,519

Norsko 1 2,796

Polsko 1 6,110

Rusko 100 37,190

Švédsko 1 2,723

Švýcarsko 1 23,525

Turecko 1 6,246

USA 1 22,250

Velká Británie 1 29,103

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 25. 7. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 97,00   2,16 % 

ČEZ 399,00   0,10 % 

Erste Bank 920,80   2,32 %  

Fortuna 141,00   0,71 % 

Kofola 426,00   0,00 % 

KB 969,00   0,26 % 

Moneta 79,75   0,00 % 

O2 CR 282,30   -0,53 % 

Pegas 1 010,00   -0,10 % 

Philip Mor. ČR 15 250,00   0,32 % 

TMR 690,00 0,00 %

Unipetrol 299,40   -0,83 % 

VIG 670,00   2,06 % 

Celkový objem (v tisících korun) 461 320

Akcie na pražské burze 25. 7. 2017 

HOUSLE VERSUS POLICIE. V nemocnici skončil se zraněním i houslista Wuilly Arteaga, který na de-
monstracích symbolicky protestoval hraním venezuelské hymny.

Brazilské 
kávy letos  
bude méně
Pěstitelé kávy v části 
Brazílie bojují s velkým 
zamořením brouky 
napadajícími plody. 
Ještě než se tento 
problém objevil, tamní 
vláda i tak očekávala, 
že letos produkce kávy 
klesne o 11 procent. Jako 
důvod uváděla špatné 
počasí a vyčerpání 
rostlin po vysoké sklizni 
v loňském roce. Brazílie je 
největším pěstitelem kávy 
arabika na světě.

Kávu ohrožuje kůrovec 
česky nazývaný drtník 
Hampeův, jehož samičky 
kladou vajíčka do plodů 
kávy. V Brazílii se po 40 let 
až do roku 2013 používal 
v boji s tímto hmyzem 
pesticid endosulfan, ten 
je však zakázaný, což 
podle některých pomohlo 
k šíření tohoto hmyzu.

Brouk se rozšířil 
hlavně v oblasti, 
která se na celkové 
produkci kávy v zemi 
podílí plnými čtyřiceti 
procenty. Odhadované 
škody na zelené kávě se 
pohybují v rozmezí pět až 
30 procent. To bude mít 
dopad hlavně na kvalitu 
kávy arabika, kterou z této 
oblasti kupují firmy jako 
je Starbucks a Nestlé, 
uvedl jeden z majitelů 
kávové plantáže a pražírny 
Thomas Hojo. /čtk/
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n Soukromí investoři 
poprvé po třech letech 
půjčili Řecku peníze, 
země si ale stále půj-
čuje podstatně dráže 
než okolní ekonomiky.

Jaroslav Bukovský

Řecko ohlásilo faktický konec 
své dluhové krize. Po třech 
letech financování veřejnými 
penězi věřitelských zemí si 
totiž země dokázala úspěš-
ně půjčit od soukromých 
investorů. První dluhopisová 
emise od roku 2014 se navíc 
povedla ještě lépe než napo-
sledy. Investoři byli ochotni 
Aténám na pět let půjčit 
na úrok 4,625 procenta ročně, 
tedy o tři desetiny procenta 
levněji než před třemi lety. 
Řecko emisí získalo celkem tři 
miliardy eur.

„Zatím lze hovořit o úspě-
chu. Ale to se dalo v dubnu 
2014 o tehdejší dluhopisové 
aukci hovořit také. Jedna 

vlaštovka jaro nedělá a jedna 
aukce nesignalizuje, že eko-
nomika je z nejhoršího venku. 
Řecké hospodářství je stále 
v hlubokém rozvratu, s dlu-
hem převyšujícím 180 procent 
výstupu ekonomiky,“ zdůraz-
ňuje ekonom Cyrrusu Lukáš 
Kovanda.

Stále problematická situace 
země se odráží v tom, že země 
si stále půjčuje podstatně 
dráže než okolní ekonomiky. 
Itálie zaplatí za pětiletou 
půjčku aktuálně 0,8 procenta, 
tedy šestkrát méně, Portugal-
sku půjčí investoři za roční 
úrok 1,2 procenta. „Vyšší 
výnos samozřejmě odpovídá 
podstatně vyššímu riziku 
nesplacení bondů,“ uvádí 
expert agentury Moody’s 
Tomáš Holinka. Načasování 
emise je podle něho po nedáv-
ném souhlasu MMF s další 
půjčkou a uvolněním finanční 
pomoci od Evropské komise 
ale optimální.

Na deset let by investoři 
Řecku půjčili za roční úrok 
pěti procent, tedy nejlevněji 

od listopadu roku 2009, kdy 
země ještě nebyla zasažena 
finanční krizí. Ta se naplno 
projevila v roce 2010 a odřízla 
Řecko od soukromého finan-
cování. Po dočasném návratu 
v roce 2014 přišly volby a další 
fáze krize, v níž levicová vláda 
Alexise Tsiprase dlouho ne-
byla ochotna sjednat dohodu 
o novém úvěrovém programu, 
což srazilo nadějně se vyví-
jející řeckou ekonomiku zpět 
do recese.

„Země s vydáním dluhopisů 
chytře počkalo na rozhod-
nutí MMF a změnu ratingu 
agenturou S&P. Díky tomu 
úrokové sazby požadované 
investory klesly a země tak 
může refinancovat dluh 
levněji,“ říká analytik BH 
Securities Martin Vlček. Podle 
ekonomů je návrat na trhy vý-
znamným krokem k opuštění 
mezinárodního záchranného 
programu v příštím roce. 
V rámci programu dohodnu-
tého v roce 2015 má do země 
přitéct celkem 86 miliard eur 
půjček.  

Řecko prodalo první 
dluhopisy po třech letech

Mitsubishi 

Japonská automobilka Mitsubishi Motors v prvním fiskálním čtvrtletí 
zvýšila provozní zisk o téměř 348 procent na 20,6 miliardy jenů (4,2 
miliardy korun). Vzpamatovala se tak z propadu prodeje na japonském 
trhu, který se dostavil po skandálu kolem spotřeby pohonných hmot.

Eurotunnel 

Provozovatel železničního spojení pod kanálem La Manche v pololetí 
zvýšil hrubý zisk EBITDA o osm procent na 242 milionu eur. Firma 
navzdory brexitu nadále počítá s původním výhledem tvorby zisku 
na letošní rok i s postupným zvyšováním dividendy. 

Alphabet

Vlastníkovi internetového vyhledávače Google klesl ve druhém čtvrtletí 
zisk o 28 procent na 3,5 miliardy dolarů. Pokles zisku byl nejvyšší 
od čtvrtého čtvrtletí 2008, způsobila jej pokuta od Evropské komise. 
Bez ní by zisk vzrostl a příjmy firmy by se rovněž zvýšily.  

Akzo Nobel

Nizozemský výrobce barev a nátěrů ve druhém čtvrtletí hospodařil 
s provozním ziskem bez zahrnutí mimořádných položek 461 milionů 
eur, což je meziroční pokles o šest procent. Firma se potýkala se slabší 
poptávkou a vyššími náklady na suroviny.  
 
General Motors

Největší americké automobilce klesl ve druhém čtvrtletí čistý zisk 
o 42 procent na 1,7 miliardy dolarů. Pokles způsobily ztráty spojené 
s prodejem evropské divize a mimořádné náklady související 
s odchodem z některých trhů. 
 
CME

Největší americké automobilce klesl ve druhém čtvrtletí čistý zisk 
o 42 procent na 1,7 miliardy dolarů. Pokles způsobily ztráty spojené 
s prodejem evropské divize a mimořádné náklady související 
s odchodem z některých trhů.

McDonald’s

Americký řetězec restaurací s rychlým občerstvením ve druhém čtvrtletí 
zvýšil čistý zisk o 28 procent na 1,4 miliardy dolarů. Hospodaření 
podpořil vyšší prodej v restauracích otevřených nejméně jeden rok, 
včetně těch v USA. /čtk/

Výsledky

NĚMECKÁ AUTOMOBILKA BMW bude vyrábět plně 
elektrickou verzi modelu Mini ve své britské továrně, a to 
navzdory rizikům souvisejícím s připravovaným odchodem 
Británie z EU. Britská továrna bude nicméně k produkci těchto 
aut využívat elektromotory vyrobené v Německu.

BRITSKÝ I PO BREXITU
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Šéf Federace spotřebitel-
ských organizací Německa 
Klaus Müller je přesvědčený, 
že se zákazníci budou chtít 
bránit proti „předraženým 
vozům“. Vyjádřil se tak 
ke skandálu s kartelovými 
dohodami automobilek 
Volkswagen, Daimler či 
BMW.  Německým koncer-
nům tak mohou hrozit až 
desítky tisíc žalob. Skandál 
slíbila řešit také eurokomi-

sařka Věra Jourová, která 
prosazuje možnost kolek-
tivních žalob pro občany 
Evropské unie. 

Müller varoval, že by se 
majitelé aut mohli chtít 
domoci kompenzací kvůli 
tomu, že za auta „možná 
zaplatili příliš vysoké ceny“. 
Přední zastánce němec-
kých spotřebitelů to řekl 
v rozhovoru pro německý 
Süddeutsche Zeitung. Ceny 

komponentů do těchto aut 
byly patrně součástí tajných 
dohod automobilek. 

Skandálu s údajnými kar-
telovými dohodami se ujala 
také česká eurokomisařka 
pro spravedlnost, spotřebite-
le a rovnost žen a mužů Věra 
Jourová. Ta pro deník E15 
uvedla, že záležitost bude 
řešit, když se ukáže, že byli 
poškozeni spotřebitelé. /pab/
 Více E15.cz

Německým automobilkám hrozí 
kvůli kartelu desetitisíce žalob

Fo
to

 č
tk

www.E15.cz | 7 |

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/kartel-evropskych-automobilek-bude-mit-pravdepodobne-dohru-hrozi-desetitisice-zalob-1335372
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Opomíjená evropská 
etnika se hlásí o svá práva

Karolína Flaszová

Původním obyvatelům severu 
Skandinávie Sámům, dříve 
známým spíše pod výrazem 
Laponci, se stále více daří 
prosazovat své zájmy. Polovi-
na z odhadem stotisícového 
etnika žije v Norsku, kde má 
už téměř tři desítky let vlastní 
parlament. V červnu se ale 
téma tohoto lidu dostalo 
i na program celostátního 
zákonodárného orgánu. Přijal 
legislativu umožňující vznik 
komise, jež má zkoumat 
historii Sámů. Bude pátrat 
po křivdách, které na nich 
byly páchány během snah 
o jejich ponorštění v devate-
náctém a dvacátém století. 

ÚČTOVÁNÍ S MINULOSTÍ
„Musíme oslovit sámské 
komunity a zeptat se jich, co 
si od komise slibují. Lidé by 
měli dostat příležitost vyprá-
vět své příběhy. Mnoho z nich 
dosud nebylo vyřčeno. Proces 
ponoršťování byl rozsáhlý 
a netýkal se pouze vzdělá-
vacího systému,“ řekla listu 
The Independent Barents 
Observer šéfka sámského 
parlamentu Vibeke Larseno-
vá. Lidem tohoto původu bylo 
například upíráno užívání 
jejich jazyka, obyvatelé ne-
mluvící norsky si nemohli ani 
koupit či pronajmout půdu. 
Celkově s nimi úřady často 
jednaly jako s občany druhé 
kategorie nebo mentálně 

postiženými. Od osmdesá-
tých let uplynulého století se 
Norsko snaží křivdy finanč-
ně kompenzovat různými 
programy a před dvaceti lety 
se etniku dostalo královské 
omluvy. 

K rozhodnutí zřídit obdob-
nou komisi dospělo jen o pár 
týdnů dříve i Finsko. Otázka 
účtování s minulostí je aktu-
ální i ve Švédsku, kde debatu 

rozpoutal film Sámská krev 
z minulého roku. Líčí osudy 
mladé příslušnice etnika, která 
se vzepřela předsudkům a ra-
sismu třicátých let 20. století 
a usiluje o vzdělání a lepší ži-
vot. „Lidé se mě ptají, jak k tak 
hroznému zacházení s lidmi 
mohlo docházet ve Švédsku, 
přední zemi v ochraně lid-
ských práv,“ podotkla režisér-

 Lidé by měli dostat 
příležitost vyprávět své 
příběhy. Proces ponoršťování 
byl rozsáhlý a netýkal se 
pouze vzdělávacího  
systému,
řekla šéfka sámského  
parlamentu Vibeke Larsenová.

Norsko hodlá prošetřit  
křivdy na Sámech

ka Amanda Kernellová během 
debaty k snímku. Letošní zprá-
va Amnesty International při-
tom podotýká, že země ještě 
zcela neukončila diskriminaci 
původních obyvatel, zejména 
v oblasti vlastnictví půdy. 

ROPOVOD A ŽELEZNICE
O celkově lepšícím se po-
stavení Sámů v severských 
zemích však výmluvně svědčí 
i nedávné rozhodnutí druhého 
největšího norského penzijní-
ho fondu KLP zbavit se inves-
tic do amerického ropovodu 
Dakota Access. Přesvědčil ho 
sámský parlament v rámci 
projevu solidarity k původní-
mu obyvatelstvu USA. Kritici 
projektu totiž tvrdí, že potrubí 
ohrožuje zdroj pitné vody pro 
rezervaci Siouxů Standing 
Rock a narušuje posvátná 
indiánská území. 

Jestli Sámové prosadí 
svou i v případě plánované 
železnice z finského Rovani-
emi do norského Kirkenesu 
na pobřeží Barentsova moře 
zatím není jasné. Původní 
obyvatelstvo si stěžuje, že bylo 
vynecháno z diskuze o výstav-
bě, přestože má trať vést přes 
„jeho“ území a může negativ-
ně ovlivnit tradiční způsob 
obživy místních. Poukazuje 
na to, že dráha přetne pastviny 
sobů a zkomplikuje jejich 
migraci. Předsedkyně finského 
sámského parlamentu Tinna 
Sanila-Aikiová zdůrazňuje, 
že rozptýlit obavy jejího lidu 
a získat jeho souhlas bude 
náročné. „Jestliže některé 
komunity řeknou ne, pak to 
bude znamenat ne,“ podotkla 
minulý měsíc v médiích. 

Populace Sámů

85 až 100 
tisíc
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n Severské země se v posledních měsících odhodlávají k nepříjemnému 
nahlédnutí do minulosti, kdy se snažily o asimilaci původních obyvatel, dříve 
označovaných za Laponce. Na jihu Evropy národnostně nejednotné státy 
narážejí na touhu malých etnik po větší suverenitě. 
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V některých evropských zemích 
působí stále větší pnutí soužití 
většinového obyvatelstva s mi-
noritou, která se domnívá, že má 
nárok na vlastní stát či alespoň 
rozsáhlou autonomii. Jedním 
z nejvýraznějších příkladů 
jsou Katalánci, kteří plánují 
1. října uspořádat referendum 
o nezávislosti. Počátkem mě-
síce šokovali Madrid záměrem 
odtrhnout se v případě úspěchu 
v hlasování od zbytku země 
do 48 hodin. 

Madrid chce udržet Barcelonu 
za každou cenu

Španělská vláda okamžitě 
přispěchala s ujištěním, že nic 
podobného nedovolí. „Chci říct 
všem Kataláncům, všem Španě-
lům, aby si udrželi víru v budouc-
nost, jelikož autoritářské bludy 
nikdy nenaruší klid a harmonii 
našeho demokratického státu,“ 
prohlásil premiér Mariano Rajoy. 
Podle něj bude hlasování jasným 
porušením ústavy a justice jeho 
organizátory v Barceloně varuje, 
že se vystaví trestnímu stíhání. 

Jednota organizátorů plebiscitu 
se přitom drolí. Někteří ministři 
katalánské vlády vyjadřovali nad 
plánem pochybnosti, což vedlo 
k obměně týmu. Poslední prů-
zkumy navíc naznačují, že snaha 
o odštěpení může ztroskotat 
na stanovisku obyvatel regionu. 

Moldavská nejednota dopadá 
na zahraniční politiku

Problémy s udržením jednoty 
má také třeba Moldavsko, kde 
nemá separatistické tendence 
jen proruské Podněstří. Na jihu 

země žije zhruba 150 tisíc Ga-
gauzů turkického původu, kteří 
už dlouho usilují o emancipaci. 
Přestože obyvatelé autonomní 
oblasti nebojují momentálně pří-
mo o nezávislost, žádají výrazně 
jiný zahraniční kurz země, než 
prosazuje proevropská vláda 
v Kišiněvě. 

Letos oslavili třetí výročí od stá-
tem neuznaného referenda, 
v němž jednoznačně odmítli 
integraci Moldavska do Evrop-
ské unie a vyslovili se pro větší 
příklon k Rusku. Na konci minu-
lého roku šéfka autonomie Irina 
Vlachová ostře vystoupila proti 
otevření civilního centra NATO 
v zemi. V červnu se zase objevily 
zprávy, že Kišiněv vyhostil pět 
ruských diplomatů za nábor 
Gagauzů pro boj na Ukrajině. 

Italské regiony požadují  
více nezávislosti

S dědictvím rozdrobenosti 
se potýká Itálie, kde mají 
obyvatelé bohatého severu 
pocit, že ke zbytku země příliš 
nepatří. Tento postoj v politice 
dlouhodobě reprezentuje Liga 
severu. Na jaře pak dva regiony, 
Lombardie a Benátsko, ohlásily 
záměr uspořádat v říjnu referen-
dum o širší autonomii. Hnacím 
motivem jejich počínání jsou 
finance. Tedy stejně jako v přípa-
dě Katalánska názor, že příspě-
vek oblastí do státní kasy značně 
převyšuje to, co jim z Říma 
plyne zpět. Roli ale hraje i pocit 
kulturní a etnické svébytnosti. 
Benátčané usilují o to, aby jejich 
nářečí bylo uznáno za jazyk a oni 
za jednu z menšin. 
 /kaf/

O větší vliv na dění ve svém 
životním prostoru usilují 
také Inuité v Grónsku spo-
lečně se svými příbuznými 
v Kanadě, USA a Rusku. 
Lobbují mimo jiné za stá-
lé křeslo v Mezinárodní 
námořní organizaci (IMO), 
agentuře OSN pro regula-
ci námořní dopravy. Mají 
obavy, že vzrůstající pohyb 
lodí v severských vodách, 
který umožňuje tání ledu, 
bude mít nepříznivý dopad 
na jejich potravinovou bez-
pečnost. 

Námořní doprava je sice 
pro odlehlé komunity život-
ně důležitá, její rozšiřování 
však s sebou přináší velká 
ekologická rizika. Plavidla 
mimo jiné ruší mořské 
živočichy. „Mořští savci 
jsou vytlačováni z tradič-
ních lovišť Inuitů, což 

místním komunitám ztěžuje 
přístup k potravě,“ podot-
kl pro The Independent 
Barents Observer kanadský 
odborník na udržitelnou 
dopravu Andrew Dumbrille. 
„Potřebujeme, aby během 
některých částí roku, v době 
lovecké sezony, nemohly 
lodě určitou oblastí proplou-
vat,“ dodal. 

Inuité se také bojí zplodin 
z dopravy a havárií, ropné 
skvrny by se v místních 
podmínkách likvidovaly 
zvláště nesnadno. Žádají, 
aby lodě používaly méně to-
xické pohonné látky. „Palivo 
z těžkých ropných frakcí 
užívané velkými loděmi by 
mělo být v Arktidě zaká-
záno. My máme nejvíc co 
ztratit,“ zdůraznil pro Radio 
Canada International vlivný 

kanadský inuitský politik 
Tagak Curley. Inuitům dělají 
starosti i plány na těžbu ropy 
a plynu v regionu. 

Grónští představitelé lidu 
si stěžují i na to, že mají 
od zpřísnění hraničních 
kontrol po 11. září 2001 
zhoršené možnosti volného 
pohybu do Kanady, kde má 
mnoho Inuitů příbuzné. 
Jejich kontakty a spolupráci 
by podle nich usnadnila 
společná správa polynie, 
tedy nezamrzlé části moře 
obklopené ledem, na severu 
Baffinova zálivu. „Inuité 
chtějí vytvořit správcovský 
režim pro polynii, jelikož, 
ač jsou rozděleni zemí, žijí 
z jednoho moře,“ uvedl 
podle serveru Nunat- 
siaqOnline někdejší grónský 
premiér Kuupik Kleist. /kaf/

     Katalánci plánují samostatnost, Benátčanům  
stačí širší autonomie

Populace Inuitů  
v Grónsku

50 tisíc
 Palivo z těžkých 

ropných frakcí užívané 
velkými loděmi by mělo 
být v Arktidě zakázáno. 
My máme nejvíc co 
ztratit,
zdůraznil vlivný inuitský  
politik Tagak Curley.

Inuité chtějí více dohlížet  
na dění v Arktidě
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ČSSD i ODS budou ochotny 
jít s Babišem do vlády

n Šéfové ČSSD a ANO – Milan Chovanec a Andrej Babiš 
– mají podle Karla Schwarzenberga silný vztah k moci. 
Čestný předseda TOP 09 soudí, že se Milan Chovanec 
po neslavném volebním výsledku sociální demokracie zbaví 
svých vnitrostranických konkurentů Bohuslava Sobotky 
a Lubomíra Zaorálka a dohodne se s Babišem. „Kdybych byl 
Zaorálkem, požádal bych armádu, aby mi obstarala opravdu 
skálopevně neprůstřelnou vestu. Hlavně na ochranu zadních 
partií,“ říká Schwarzenberg.

Pavel Otto

 Na vládní krizi nejvíce 
prodělala ČSSD a prezident 
Miloš Zeman. Čekal jste to?
Nemohl jsem předpokládat, 
že se pan prezident bude 
s prominutím tak blbě cho-

vat. Že naštve svou voličskou 
základnu, straníky v sociální 
demokracii. I kdyby nebyli 
nadšeni z premiéra, Zema-
novo chování vůči němu jim 
muselo vadit. Sobotka není 
úplně špatný předseda vlády, 
je to slušný člověk. Bohu-

žel je ale nešťastný politik. 
S vykopnutím Babiše z vlády 
neměl váhat.

 Takže výměna lídra, 
kterým se stal Lubomír Za-
orálek, sociální demokracii 
pomůže?

Byl to prazvláštní krok 
a člověka spíše udivuje. Vo-
lební lídr byl vyměněn, jenže 
v normální zemi by se ten 
nový stal také šéfem strany. 
Je jím ale ministr vnitra. 
Mám ohavné podezření, že 
po volbách, které pro sociál-
ní demokracii nedopadnou 
slavně, to skončí jako u sta-
rých Izraelitů. Ti vyhnali 
kozla do pouště a podobně 
vyžene ČSSD do politické 
pouště Sobotku a taktéž 
Zaorálka. A ovládat scénu 
bude Chovanec. Kdybych byl 
Zaorálkem, požádal bych 
armádu, aby mi obstarala 
skálopevně neprůstřelnou 
vestu. Hlavně na ochranu 
zadních partií.

 Co Chovanec po ovlád-
nutí strany udělá?

Až odstraní politické kon-
kurenty, bude se snažit s po-
mocí stávajícího prezidenta 
rychle uzavřít něco jako 
opoziční smlouvu s vítěz-
ným hnutím ANO. 
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 Lidé si mylně 
myslí, že 
když je někdo 
mnohonásobným 
miliardářem, tak 
už nekrade. Poznal 
jsem ve svém životě 
mnoho miliardářů 
a všichni měli zájem 
dále bohatnout.
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Vyrůstal 
na zámcích 
Čimelice 
a Orlík. 
Po komunistickém 
převratu odešla jeho rodina 
do emigrace. Nedokončil 
studia, musel se věnovat správě 
rodinného majetku. Po roce 
1989 se vrátil do vlasti, stal se 
kancléřem prezidenta Václava 
Havla. Později jako člen ODA 
úspěšně kandidoval za US-DEU 
do Senátu. V letech 2009 
až 2015 byl šéfem TOP 09, 
kterou spoluzaložil. Za Stranu 
zelených se stal ministrem 
zahraničí v druhé Topolánkově 
vládě. V Nečasově kabinetu 
byl za TOP 09 vicepremiérem 
a opět šéfem diplomacie. 
V roce 2013 kandidoval proti 
Miloši Zemanovi na prezidenta, 
postoupil do druhého kola.

Karel 
Schwarzenberg (79)

2017

VOLEBNÍ  
ROK

 Proč si myslíte, že se 
Chovanec bude chtít spojit 
s Babišem, s nímž měl jako 
ministr vnitra tvrdé spory 
například kvůli policejní 
reorganizaci?
Jak Babiš, tak Chovanec jsou 
politici, kteří mají zdravý 
a silný vztah k moci. Samo-
zřejmě Chovanec, který jak 
známo patřil k lánským pu-
čistům, pak rychle otočil, aby 
se nejprve stal druhým mu-
žem ČSSD a nedávno jejím 
předsedou. V politice někdy 
prospěje otočit se na pod-
patku. Je-li to pro něj jediná 
možnost, jak se stát vicepre-
miérem či premiérem, tak se 
bezpochyby s Babišem spojí 
a všechny ty předchozí spory 
nebudou po volbách hráti 
jakoukoli roli. 

Bylo by to užitečné i pro 
Babiše. Chovanec je partner, 
kterého dlouhodobě zná. 
A přece jenom by ČSSD byla 
ze všech stran, které by se 
do koalice s ANO po volbách 
nabízely, jedna z nejsilněj-
ších. Tudíž vidím výhody pro 
oba pány a silná předvolební 
rétorika, jak jsem vypozoro-
val za celý svůj život i v jiných 
zemích, nebrání úspěšné 
povolební spolupráci. 

 Čím si vysvětlujete 
setrvalou oblibu ANO, jehož 
preference se pohybují 
kolem třiceti procent?
Otázka je, jestli ty průzkumy 
odpovídají pravdě. Je mnoho 
náznaků, že tomu tak není. 
Záleží na tom, jaké otázky 
se dotazovaným kladou. To 
výsledky průzkumů velice 
ovlivní. Že Babiš má své 
stoupence, o tom nebudiž 
pochyby. Lidé si mylně myslí, 
že když je někdo mnohoná-
sobným miliardářem, tak 
už nekrade. Poznal jsem 
ve svém životě mnoho mi- 
liardářů a všichni měli zájem 
dále bohatnout. 

 Interní průzkumy  
TOP 09 vycházejí pro  
ANO méně příznivě?
Prozatím jsme neměli 
peníze na opravdu důklad-
ný průzkum. Je tu ale něco 
jiného. Přiznávám, že různá 
politická setkání, která jsem 
v posledních dvou letech 
měl, byla poněkud mdlá. 
Letos je to ale jiné. Vidím 
nové obličeje, chodí více lidí, 
než jsme čekali. Zájem o po-
litiku se oživil. Petr Pithart 
mi vyprávěl, že ho učení 
na univerzitě zase těší, pro-
tože studenti se více ptají. 
Bohudíky se situace trochu 
změnila. Proto si myslím, že 

obliba ANO není tak vysoká, 
jak vychází z průzkumů. 

 Nedávno jste řekl, že 
Babiš sestaví menšinovou 
vládu s komunisty. Ti by mu 
ale museli programově hod-
ně ustoupit. Souhlasíte? 
Pokusí se dohodnout s ně-
kým jiným. Když ale nebude 
mít jinou možnost, domluví 
se s komunisty na tiché pod-
poře, protože se bude chtít 
udržet u moci. Kdyby byl 
postaven před situaci, že by 
nemohl vládnout, ujednání 
s nimi podepíše. Koneckonců 
očividný příslušník jisté or-
ganizace přece nemá ke ko-
munistické straně daleko.

 Ale pravděpodobnější 
vám připadá dohoda ANO 
a ČSSD.
Za předpokladu, že bude 
odstraněno současné vedení 
sociální demokracie, tedy 
Sobotka se Zaorálkem. 

 TOP 09 od loňska přišla 
zhruba o desetinu členů. 
Jsou mezi nimi hlavně 
rebelové, kteří chtěli svolat 
mimořádný sněm a odvolat 
na něm předsedu Miroslava 
Kalouska. Vadila jim mimo 
jiné jeho protibabišovská 
rétorika. Měli v něčem 
pravdu?
V jedné věci se nemýlili. Zce-
la jistě nebudeme uzavírat 
koalici s Babišem. ANO není 
demokratická, ale vůdcovská 
strana. S výjimkou Babiše 
a komunistů jsme připrave-
ni spolupracovat s každou 
demokratickou stranou.  

 Snažili jste se nespoko-
jené členy přesvědčit, aby 
neodcházeli?
Když je pro někoho účast 
ve vládě důležitější než zá-
sady naší strany, tak je těžké 
s ním diskutovat. 

 Je podle vás reálný vznik 
koalice všichni proti ANO?
Určitá možnost jejího 
vzniku existuje, ale je méně 
pravděpodobná. Očekávám, 
že kdyby ANO nedosáhlo vý-
sledku, aby mohlo vládnout 
samo, bude jiným stranám 
nabízet modré z nebe, pro-
tože nechce být odkázáno 
na pomoc komunistů. Víme, 
že jsou tady dvě strany, kte-
ré s ANO už vytvořily vládní 
koalici. A myslím také, že 
na skvělou nabídku by rea-
govala pozitivně i ODS. Teď 
sice spojení s ANO odmítá, 
ale vím, jak silnou potře-
bu dostat se do vlády tato 
strana má. 

 Na kandidátky jste 
přizvali Klub angažovaných 
nestraníků, Korunu českou 
a naposledy Liberálně 
ekologickou stranu Martina 
Bursíka. Nebylo to způsobe-
no právě i personální nouzí, 
kdy vám odešla část členů?
Ani ne. Spojení se stranou 
LES vychází z toho, že stejně 
jako TOP 09 bojuje za les, 
tedy za zachování našich 
lesů a ochranu půdy před 
dalším drancováním. Lidé 
bohužel nevidí, jak hospo-
daří státní podnik Lesy ČR 
nebo to, jak se ničí půda. Už 
to ostatně někdo řekl, že ze 
stran zastoupených v par-
lamentu jsme nejzelenější, 
na což jsem patřičně hrdý. 
Když je člověk konzervativ-
ní, tak je mu ochrana přírody 
blízká. Pamatuji si, jak před 
padesáti lety vznikli Zelení 
v Německu. Otec, který byl 
velmi zvídavý, po přečtení je-
jich programu řekl, že kdyby 
vynechali ty neomarxistické 
blbosti, tak by se s nimi v je-
jich názorech shodoval. 

 Kromě ANO a lidovců 
se Starosty vám především 
v Praze konkurují Piráti, 
protože TOP 09 přebírají 
městské liberály. Připus-
títe, že ve spojení s LES je 
i politický pragmatismus?
V Praze bude tvrdý souboj, 
to je naprosto jasné. Samo-
zřejmě Piráti jsou nový feno-
mén a spoustu hlavně mlad-
ších lidí přitahují podobně 
jako kdysi zelení. Přesto dou-
fám, že ctění voliči nebudou 
plýtvat svými hlasy v situaci, 
která je tak vážná. Neměli by 
volit strany, kde je riziko, že 
jejich hlasy propadnou. Na-
víc Piráti mají bohužel jednu 
chybu, kterou je trochu slabý 
vztah k právu.  

 Překvapil vás rozpad 
koalice lidovců a STAN?
Nepřekvapil, neboť ta 
koalice měla od začátku 
jednu vadu. Obě uskupení 
usilují o stejné venkovské 
voličstvo, a to nejen ideově, 

byť mají taktéž své městské 
příznivce. Tudíž to spoje-
ní nebylo pro voliče příliš 
atraktivní. Snad obrazově to 
můžu načrtnout takto: srp 
a kladivo, svého času mocný 
symbol, měl svůj smysl, 
poněvadž ty dva nástroje se 
doplňují a jsou taky zhruba 
stejně velké. Spojí-li se kosa 
se srpem, lidé si řeknou: 
K čemu? Jsou to dva nástro-
je různé velikosti sloužící 
stejnému účelu, nevidím 
v tom žádnou výhodu. A to 
se stalo. Lidi si řekli, ten vět-
ší nástroj jsou lidovci, tak 
proč se máme ještě starat 
o Starosty. 

 A další důvod?
Oba pánové, kteří tuto 
koalici představovali, jak 
předseda Bělobrádek, tak 
předseda Gazdík, jsou 
politici, kteří se na žádných 
špinavostech nepodíleli, 
nicméně nedělají na voliče 
dojem, že by byli obzvláště 
průrazní. A taktéž nebylo 
zcela jasné, co je jejich cí-
lem. Proto to byla poněkud 
nudná nabídka. Přesto by 
byla škoda, kdyby tento 
směr z českého parlamentu 
úplně vymizel. 

 TOP 09 se jako jediná 
strana shoduje s ČSSD 
na přijetí eura. Zabere to 
na voliče?
Spousta lidí asi bude nadá-
vat. Nicméně jsem velice 
konzervativního, staro-
módního názoru, že když 
člověk něco slíbí, tak to má 
dodržet. Při vstupu do Ev-
ropské unie jsme se k přijetí 
eura zavázali. Osobně jsem 
byl v té době proti, protože 
naše hospodářství bylo příliš 
slabé. Vlezli bychom do por-
tugalské pasti. Tento důvod 
ale pominul. Dnes je česká 
ekonomika natolik silná, že 
bychom euro přijmout moh-
li. A český průmysl by za to 
byl vděčný. 

 Všechny strany chtějí 
zvyšovat lidem platy. Se 
kterou se nejvíce shoduje-
te?
Plány ostatních stran jsem 
nestudoval. I když každému 
zaměstnanci přeji zvýšení 
platu, ze zkušenosti jsem 
velice skeptický k tomu, 
pokud to strany slibují pár 
měsíců před volbami. Kdyby 
s tím přišly o něco dříve, bylo 
by to pro mě věrohodnější. 
Navíc by byla chyba, kdyby 
se platy skokově zvyšovaly 
bez ohledu na možnosti 
hospodářství.  

 Na skvělou 
nabídku by reagovala 
pozitivně i ODS. Teď 
sice spojení s ANO 
odmítá, ale vím, jak 
silnou potřebu dostat 
se do vlády tato 
strana má.

 Dokumentaristka Olga 
Sommerová, která bude 
na pražské kandidátce TOP 
09 za uskupení LES, tvrdí, 
že Miloš Zeman už nebude 
podruhé prezidentem. Vidí-
te to stejně?
Tím, že si opravdu hodně 
naštval sociální demokraty, 
kteří ho naposledy podpořili, 
tak jeho šance příliš velké 
nejsou. Bez podpory ČSSD 
možnost vyhrát druhé kolo 
asi ztratí. 

 Třeba ho nakonec socia-
listé podpoří.
Pak by byli jako ta Italka, co 
si stěžovala, že ji její muž 
už dlouho neseřezal. Jestli 
to udělají, mají asi opravdu 
masochistické sklony.

 Nezradí Zemana jeho 
zdravotní stav?
Neumím to posoudit. Nej-
sem doktor, nerozumím ani 
psychiatrii.

 Proč se TOP 09 rozhodla 
podpořit Jiřího Drahoše?
Je to člověk slušný a jako 
bývalý šéf Akademie věd vá-
žený. Je vzdělaný, rozvážný. 
Má mnoho rysů, které jsou 
vhodné pro to, aby zastával 
úřad hlavy státu. 



Polsko  
a české  
trafiky
V okurkové sezoně se před 
Obvodním soudem pro 
Prahu 1 znovu rozběhla 
kauza „poslaneckých trafik“. 
Tentokrát je z politiků 
obžalován už jen expremiér 
Nečas. Jde o jeden z případů, 
které se v létě 2013 otevřely 
po dramatickém přepadu 
Úřadu vlády „orgány činný-
mi v trestním řízení“. 

Lidé z ÚOOZ a z Vrchní-
ho státního zastupitelství 
v Olomouci akci následně 
vykládali jako rozkrývání 
korupční hydry prorůstající 
českou politikou, podniká-
ním i justicí. Tato klíčová 
věc není dosud uzavřena. 
Pokud by se tak v příštích 
třech měsících stalo, byla 
by to ve vzrušené době před 
volbami příjemná legitimace 
pro protagonisty čtyřle-
tého účtování se „starými 
pořádky“.

Heslem revolučních 
událostí léta 2013 byl boj 
proti korupci. Jistě, boj proti 
korupci je v pořádku vždy 
a všude. Co v pořádku není 
nikdy a nikde, je fanatický 

a hysterický boj proti korup-
ci. Fanatický a hysterický 
boj proti čemukoli není totiž 
v pořádku nikdy: zpravidla 
se na něj tak či onak nabalí 
nekalé záměry různých 
cynických manipulátorů.

Ideologie „korupční 
hydry“ je pokus zformulovat 
jakousi svatou ideu, která by 
měla spojit státní zástupce 
a soudce v neúprosném boji 
státu proti zločinu. V civi-
lizovaném státě je ovšem 
proces v trestněprávní zále-
žitosti vždy střetnutím státu 
(exekutivy zastupované 

státními zástupci) a obža-
lovaných, jejichž zájmy hájí 
obhájci. Úkolem nezávislého 
soudce je, aby ve sporu přišla 
ke slovu spravedlnost, která 
je výš než státní zájem. To 
první pojetí je něco podobné-
ho jako představa o politice 
coby třídním boji mezi „le-
vicí“ a „pravicí“. Výsledkem 
nebude právní stát, ale stát 
policejní a prokurátorský. 
Na kauze trafik bude zajíma-
vé sledovat, jak daleko jsme 
na cestě k němu dospěli.

Samo obvinění stálo tehdy 
na tom, že poslanci nehlaso-

vali tak, jak jim zákon, přes-
něji řečeno ústava ukládá, 
totiž podle svého svědomí, 
ale vzdali se mandátů, když 
jim bylo přislíbeno konkrét-
ní plnění, na které neměli 
nárok. Úplatek jim měl na-
bídnout a poskytnout právě 
premiér Nečas. 

Takové použití ústavy při-
tom staví smysl poslanecké-
ho slibu na hlavu: formulace 
slibu poslanci umožňuje, 
aby se v krajním případě 
proti tlaku svých stranic-
kých kolegů a nadřízených 
odvolal ke svému svědomí 
a k tomu, co on podle svého 
přesvědčení má za zájem 
lidu. V národě, který se slovy 
hlásí k Janu Husovi, by to 
snad mělo být pochopitelné. 
Formulace slibu ovšem ani 
náhodou neznamená, že by 
policisté a státní zástupci 
měli právo šťourat se ná-
sledně ve svědomí poslance 
a zkoumat, zda jednal dle 
svého svědomí a dle zájmů 
lidu, a vyvozovat z toho 
trestněprávní důsledky. To je 
brána k politickým proce-
sům a otvírá se nejen pro 
poslance, ale pro všechny.

 Naši vysocí justiční 
činovníci (je příznačné, že 
se mezi ně vklínil i nejvyšší 
státní zástupce) se teď usi-
lovně věnují kvalitě justice 
v Polsku. Vydávají k tomu 
ohnivá prohlášení. Co kdyby 
věnovali trošku pozornosti 
i vlastní zemi?

Autor je politolog

Komentář

Bohumil Doležal
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Policisté nemají právo 
šťourat se ve svědomí 
poslance. To je 
brána k politickým 
procesům.

Tvář dne 

 Potřebujeme pomoc dalších 
demokracií, abychom změnili to, 
v čem nyní ve Venezuele žijeme,

řekl předseda venezuelského 
Národního shromáždění  
Julio Borges 
str. 6
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Nečitelní Starostové
Starostové vyrazí do voleb samostatně s nadějí, že kdo 
je volil loni v krajských volbách, bude je volit i letos 
do sněmovny. To je dost naivní představa. Nicméně vedle 
výsledků na hranici statistické chyby, jichž hnutí STAN do-
sahuje v celostátních průzkumech, je třeba uvážit i sněm 
hnutí letos v březnu, kde krom šéfa lidovců vystoupili se 
srdečnými projevy i představitelé ODS a ČSSD, a dokonce 
i sám Andrej Babiš. Pocit důležitosti tedy není mezi Sta-
rosty tak úplně neopodstatněný.

Problém je, že jejich postup není příliš jasným vzkazem 
pro voliče. Jestliže Starostům zachutnala celostátní moc, 
měli překousnout pýchu a přijmout nabídku, kterou jim 
předložili lidovci, protože ta zaručuje zisk moci za dob-
rých podmínek. Jestliže celostátní moc nechtějí, není dů-
vod se do voleb hrnout. Cokoli mezi tím je špatně čitelné. 
Fiasko ve volbách navíc zvyšuje riziko, že se o jednotlivé 
starosty přihlásí všichni ti srdeční řečníci ze sjezdu a hnutí 
si jednoduše rozeberou.
 Martin Čaban
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Myslete jinak!
Ale ne jinak než já.
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n Bruce W. Cameron 
postavil svou knihu 
na myšlence, že jeden 
pes se může narodit 
několikrát za sebou, 
aby se mohl zdoko-
nalovat v rozličných 
dovednostech a mohl 
čím dál tím lépe chápat 
člověka. Hlavní hrdina 
knihy se tak na svět 
vrací znovu a znovu.

S mastifem Spikem přišel 
do útulku nový řád. Kdy-
bychom porušili pravidla, 
dostali bychom se do pořád-
ného průšvihu. O to víc mě 
překvapilo, když se vzbouřil 
Rychlík.

Samozřejmě to vypuklo 
kvůli sestře. My tři jsme se 
totiž sešli v koutě, kde jsme 
zkoumali brouka, který se 
podhrabal pod plotem. Cítil 
jsem se s nimi dobře, jako by 
se vrátily staré zlaté časy. Do-
čista jsem zapomněl na stres 
z uplynulých dní. Byl jsem ze 
sourozenců tak nadšený, že 
jsem civěl na černého broučka 
s maličkými kusadly jako 
na sedmý div světa.

Ani jeden z nás si ale ne-
všiml, že se k nám blíží Spike, 
dokud tiše neskočil na sestru. 
Okamžitě jsem se vrhl k zemi, 
vždyť jsme přece nedělali nic 
špatného! Rychlíkovi ale 
ujely nervy,  postavil 
se mu a vycenil 
zuby. Sestra 
utekla a já do-
stal vztek jako 
nikdy před-
tím. Okamžitě 
jsem se přidal 
k bratrovi 
a společně jsme 
se vrhli na tyrana.

Chtěl jsem se mu 
zakousnout do zad, ale 
Spike se otočil, setřásl mě 
a chňapl mi po přední noze. 
Zakvílel jsem bolestí. Bratr 
se po chvíli boje vzdal, ale to 
už jsem nevnímal. Vyl jsem, 
kulhal pryč a nevšímal si ani 
Coco, která mi začala starost-
livě olizovat ránu. Mě mohl 
zachránit jedině Bobby,  a tak 
jsem zamířil k bráně.

A taky že to udělal. Otevřel 
vrata a s klackem v ruce 

vstoupil dovnitř. Jenže bitka 
už dávno skončila. Rychlík se 
poddal a sestra se schovala 
za železničními pražci. Bobby 
se tudíž zaměřil na moji krvá-
cející nohu.

Klekl si ke mně. „Hodný 
kluk, Toby.  To  bude v pořád-
ku,“ utěšoval mě.

Tentokrát s námi k milé 
paní v chladné místnosti 

jela i seňora. Bobby 
mě přidržel, když 

jsem dostával 
stejnou  injekci  
jako  minule,  
a pak  mě už  
noha  přestala 
bolet.

Klimbal jsem 
na stole, zatím-

co mě paní tahala 
za nohu, poslouchal 

její hlas, když si povídala  
s Bobbym a sefiorou. Vycítil 
jsem její zájem a starost, ale 
ze všeho nejdůležitější bylo, 
že mě seňora celou dobu 
hladila. Neušlo mi, jak zatajila 
dech, když milá paní v chlad-
né místnosti řekla: „Trvalé 
následky.“ Ani jsem nezvedl 
hlavu. Nejradši bych ležel 
na stole až do večeře.

Když jsem se vrátil na dvůr, 
zase jsem měl na krku ten 

pitomý límec a bolavou nohu 
omotanou nějakým bílým 
hadrem. Nejradši bych ho 
roztrhal, ale přes límec jsem 
se na něj nedostal!

Bobby za mnou chodíval 
dvakrát denně a dával mi 
léky. Tvářil jsem se, že vůbec 
nevím, že v těch kouscích 
masa je nějaká hořká pilulka. 
Občas jsem si ji schoval pod 
jazykem, a když Bobby odešel, 
vyplivl jsem ji. Vypadala jako 
malý bílý hrášek.

...
Když přišli ti lidé, pořád 

jsem ještě nosil límec.  Za-
slechli jsme auta, a tak jsme 
začali jako obvykle štěkat. 
Pak se ale seňora rozkřičela, 
a tak většina z nás zmlkla.

„Ne! Ne! Nemůžete mi vzít 
moje psy!“

Žal v jejím hlase jsme ne-
mohli přeslechnout. Přitiskli 
jsme se s Coco k sobě. Co se 
to děje?

Vrata se otevřela a dovnitř 
opatrně vstoupilo několik 
mužů. Nesli si známé tyče 
a několik z nich drželo před 
sebou kovové kanystry jako 
štíty pro případ útoku.

Usoudili jsme, že je to něja-
ká nová hra, do které jsme se 
celkem ochotně zapojili. Coco 

se k návštěvníkům přiblížila 
mezi prvními a nechala se bez 
odporu odvést ven. Většina ji 
následovala, ale sestra, Rych-
lík, Spike, bývalý šéf a já jsme 
zůstali. Jestli si chtějí hrát, ať 
se zaměří na Spika.

Sestra se rozběhla podél 
plotu, jako by doufala, že se 
stane zázrak a najde díru. 
Rychlík ji zpočátku následo-
val, ale pak se zastavil a za-
raženě se díval, jak panikaří. 
Sestra neměla šanci. Dva 
muži jí odřízli cestu a chytili 
ji do lasa. Rychlík pak s nimi 
šel dobrovolně. Sestru by 
nikdy neopustil. Když zavolali 
na mastifa, důstojně k nim 
nakráčel.

Spike ale nehodlal prodat 
svoji kůži lacino a připravil se 
k útoku. Muži vykřikli a jeden 
z nich na něj začal stříkat 
z kanystru štiplavou tekutinu, 
která mi podráždila nos, ačko-
li jsem ležel na druhém konci 
dvora. Spike přestal bojovat, 
lehl si a packami si zakryl 
čenich. Odtáhli ho ven a pak 
zamířili ke mně.

„Hodný pejsek,“ promluvil 
na mě jeden z nich. „Tebe bolí 
noha?“ Plácl jsem ocasem 
a zvedl hlavu, aby mi mohli 
nasadit obojek. Nebylo to jen 

tak. Ten pitomý límec vadil 
úplně všemu.

Jakmile jsem byl venku, 
uslyšel jsem seňořin pláč. 
Bobby s Carlosem ji drželi 
a její zoufalství mi rvalo srd-
ce. Napjal jsem vodítko, abych 
se k ní dostal a mohl ji utěšit.

Jeden muž jí podal jakýsi 
papír, ale ona ho hodila 
na zem.

„Proč tohle děláte? Nikomu 
jsme neublížili!“ vykřikl 
Bobby. Jeho hněv jsem vnímal 
zřetelně a naháněl mi strach.

„Máte moc zvířat v napros-
to nevhodných podmínkách,“ 
odpověděl muž s papírem. 
Také z něho čišel vztek. Všich-
ni byli napjatí, jako by se měli 
každou chvíli poprat. Všiml 
jsem si, že muž je oblečený 
do černého  a na hrudi se mu 
blýská nějaký odznak.

„Miluju své psy,“ zakvílela 
seňora. „Prosím, neberte mi 
je.“ Neměla zlost, byla smutná 
a vystrašená.

„Hanebné podmínky,“ zavr-
těl hlavou.

Nechápal jsem, co se děje. 
Muži nás začali odvádět 
do klecí v dodávkách. Většina 
smečky měla podřízeně staže-
né uši a ocasy. 

Redakčně kráceno

Rychlý konec útulku
WILLIAM BRUCE CAMERON: PSÍ POSLÁNÍ

O knize

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
knihu Williama B. Camerona 
Psí poslání vydanou pod 
značkou Ikar, která se stala 
i námětem celovečerního filmu.

„Máte

moc
zvířat v naprosto 

nevhodných
podmínkách,“

odpověděl muž
s papírem.
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n Tři nové hrané 
seriály i čtyři de-
sítky nejnovějších 
dokumentů nabídne 
na podzim Česká 
televize.

Dušan Kütner

Po třech letech se na obra-
zovky veřejnoprávní České 
televize vrací historický 
seriál První republika, začí-
nající nyní rokem 1928. Dru-
hé řady se dočkaly i příběhy 
inspirované nyní skutečný-
mi událostmi Soudce AK, 
na kterém se podílejí držitelé 
Českých lvů jako Bohdan 
Sláma či Robert Sedláček. 
Třetím původním projektem 
bude komediálně laděný pro-
jekt Trapný padesátky podle 
scénáře Ireny Obermannové. 

„Česká televize v ev-
ropském srovnání vyniká 
svým důsledným zaměře-
ním na původní tvorbu. Ta 

dokonce v žánru dramatiky 
a zábavy představuje čtyřicet 
procent našeho programu,“ 
uvedl šéf ČT Petr Dvořák.

Mezi novými dokumenty 
bude například projekt re-
žisérky Olgy Špátové Rodiče 
napořád, ve kterém sleduje 
těžké osudy dětí bez rodičů, 
či Uzamčený svět z prostředí 
teplické věznice o lidech, 
kteří se kvůli nedbalosti či 
nepozornosti dočkali první-
ho trestu. Chybět nebudou 
ani další díly portrétů GEN.

Historickým tématům 
se pak věnuje například 
seriál Čechoslováci v gulagu 
mapující osudy třiceti tisíc 
československých občanů 
vězněných od dvacátých 
do padesátých let v Sovět-
ském svazu. Šestnáctidílný 
cyklus Příběhy 20. století 
je pak založen na řadě 
dosud filmově ani historicky 
nezpracovaných fenoménů, 
které provázely normalizaci 
za předchozího komunistic-
kého režimu.

Na ČT se vrátí 
První republika

84
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Premiéra nového Bonda bude v listopadu 2019

Další film s Jamesem Bondem by se měl v amerických kinech 
promítat od 8. listopadu 2019. Oznámily to produkční společnos-
ti Metro-Goldwyn-Mayer a Eon Productions. Napsáním scénáře 
byli opět pověřeni Neal Purvis a Robert Wade, kteří jsou pode-
psáni již pod filmy Casino Royale, Quantum of Solace, Skyfall 
a Spectre.

Sbírky Národní galerie rozšíří díla Skály či Jetelové

Smlouvy za dvanáct milionů korun dosud letos uzavřela praž-
ská Národní galerie na nákup současného umění. Zakoupeny 
byly práce Kateřiny Šedé, Evy Koťátkové, Magdaleny Jetelové, 
Gerharda Richtera, Františka Skály a Josefa Bolfa. /čtk/

Krátce

RODINA VALENTOVÝCH. Děj seriálu sleduje příběhy rozvětvené 
rodiny ve druhé řadě začínající rokem 1928.
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VODNÍ NÁLET. 
Hasičské letadlo Ca-
nadair CL-215 bojuje 
s požárem, který 
pustoší pobřežní 
lesy mezi městy 
La Croix Valmer 
a Cavalaire-sur-Mer 
nacházejícími se ne-
daleko populárního 
letoviska Saint-Tro-
pez. Požáry sužují 
jihovýchodní Francii 
a Korsiku už od pon-
dělka. Právě v okolí 
Saint-Tropez se je 
doposud místním 
hasičům nepodařilo 
zkrotit. Na vině je 
i silný vítr, který 
v oblasti fouká. 

n Budoucí léky pů-
sobící proti rakovin-
nému bujení v těle 
by nemusely být 
„jednosložkové“, ale 
kombinací několika 
účinných látek, kte-
rými lidstvo již nyní 
disponuje.

Marek Schwarzmann

Lékaři vyvinuli netradiční 
preparát, který může pomoci 
v boji proti postupnému 
šíření rakoviny v organismu. 
Relativně dobře totiž působí 

proti rakovinným kmeno-
vým buňkám (CSCs), které 
jsou zodpovědné za opětov-
ný růst již léčených nádorů 
a jejich další šíření tělem 
pacienta, kombinováním 
efektů dvou běžných léči-
vých přípravků: doxycyklinu 
a vitaminu C. 

„Vitamin C se v tom-
to případě chová jako 
inhibitor glykolýzy, která 
zajišťuje produkci energie 
v mitochondriích,“ vysvět-
lila členka výzkumného 
týmu Federica Sotgiová 
a dodala, že celá mixtura 
má na organismus mi-
nimální vedlejší účinky, 

neboť obě její složky jsou 
de facto netoxické. 

Studie, kterou prezentovali 
vědci z University of Salford 
ve Velké Británii, navázala 
na jejich dřívější zjištění 
o nečekaném vlivu vitami-
nu C na rakovinné buňky. 
Enormní dávka vitaminu je 
totiž schopná vyřadit buněč-
né mitochondrie z vyrábění 
energie. Naneštěstí CSCs do-
kážou přepínat mezi jednotli-
vými zdroji buněčné energie, 
a tak efektivita samotného 
předávkování vitaminem C 
nebyla závratná. Proto vědci 
do preparátu přidali zmíněné 
antibiotikum. To totiž v první 

vlně zabrání kmenovým 
buňkám rakoviny ve výše 
zmíněném „přepnutí“, čímž 
je učiní proti vitaminu C 
prakticky bezbranné.

Vědci varovali, že jde 
o výsledky testů prepará-
tu pouze v laboratorních 
podmínkách, tudíž by se jimi 
nikdo zatím neměl v domá-
cích podmínkách pokoušet 
inspirovat. Studie se navíc 
výhradně zaměřuje na rako-
vinu prsu, a zatím proto ne-
lze říci, zda by tato metoda 
mohla fungovat i na jiné typy 
CSCs. Věří však, že v dalších 
fázích výzkumu na tyto otáz-
ky najdou odpovědi.

Vědci zjistili, že...

… antibiotika a vitamin C likvidují rakovinu 
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KOMBINOVANÁ LEČBA. Vita-
min C by se společně s antibioti-
ky mohl stát novou zbraní v boji 
proti šíření rakoviny.
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